
گلوله مقابل دانش
هناس روایتی متفاوت درباره زندگی و زمانه داریوش 

رضایی نژاد، یکی از شهدای هسته ای است
»هنــاس« فیلمی کــه ایــن روزها بــر پرده 
سینماهاست، ازجمله آثار سینمای ایران است 
که ماجرایی واقعی را دســتمایه قرار داده است . 
هناس درباره زندگی شهید داریوش رضایی نژاد 
از دانشمندان هسته ای کشــور است که توسط 
صهیونیست ها به شهادت رسید. حسین دارابی، 
کارگردان فیلم هناس کوشیده تا مسیر متفاوتی 
را برای ساخت فیلمی زندگینامه ای بپیماید. گام 
اول این تمایز، انتخاب زاویه دید اســت. هناس 
گرچه فیلمی درباره شــهید رضایی نژاد است، 
ولی کارگردان کوشــیده تا ماجرا را از زاویه دید 
همسر شــهید روایت کند. پیداست که حسین 
دارابی تلاش کرده تا فیلمی برای همه مخاطبان 
با هر گرایش و دیدگاهی بسازد و تنها یک گروه 
خاص را به عنوان مخاطب هدف انتخاب نکرده 
اســت. هناس روایتی اســت از دشــواری های 
زندگی دانشمندی که در راه خدمت به کشورش 
با مشــکلات فراوانی مواجه می شــود؛ ازجمله 
مشکلات خانوادگی که معمولا در مورد چنین 
شخصیت هایی به آنها اشاره نمی شود. با توجه به 
این رویکرد فیلم موفق می شود تصویری ملموس 
و باورپذیر از زیست شــهید هسته ای ارائه کند؛ 
فیلمی که درواقع روایتی زنانه از ماجرایی است 
که ســکانس نهایی اش ایران را تحت تأثیر قرار 
داد. هناس پیشــنهادی تازه به سینمای ایران 
برای پرداختن به زندگی و زمانه قهرمانان ایران 

معاصر است.

ترکیب بازیگران
انتخاب بهــروز شــعیبی و مریــلا زارعی برای 
نقش های شــهید رضایی نژاد و همسرش، یکی 
از شــاخصه های فیلم هناس اســت. اما چگونه 
کارگردان هناس به این ترکیب رسید و چگونه این 
بازیگران منطبق با نقش هایشان شدند؟حسین 
دارابی در این باره می گویــد: »با خانم زارعی هم 
که صحبت می کردیم، ساعت ها درباره این نگرانی 
می گفتیم که نکند این نقش شبیه »بادیگارد« 
شود. نکند در لحظاتی یادآور »شیار ۱۴۳« باشد. 
اینها برای خود خانم زارعــی هم چالش جدی 
بود. بهروز شــعیبی هم ملاحظاتی داشت. ترس 
داشتیم که آیا زوج بهروز شعیبی و مریلا زارعی به 
هم می خورند؟ همه اینها دغدغه های ما بود. هم 
بهروز شعیبی که خودش کارگردان خیلی خوبی 
اســت و هم خانم زارعی واقعاً در حق من لطف 
داشتند و به من اعتماد کردند. خانم زارعی خیلی 
این نقش را دوست داشت و واقعا برای آن جنگید. 
ساعت ها در طول روز با هم بحث می کردیم، اما در 
پایان به من اعتماد می کرد و امیدوارم از نتیجه آن 

هم راضی باشد.«

روایت همسر شهید
»آمبولانس بعد از نیم ســاعت به کوچه شهید 
خادم  رضاییان خیابان بنی هاشــم می رســد. 
داریوش را روی برانکارد سوار آمبولانس می کنند. 
من می خواهم با داریوش سوار شوم. تکنیسین 
جلوی مرا می گیرد. می گویم: همسرش هستم. 
می گوید: نه نمی شــود. یکی از همســایگان به 
مانتوی سوراخ شــده من و خونی که از زخمم 
جاری شــده اشــاره می کند. می گوید: خودش 
هم زخمی است. اجازه سوار شــدن می دهند. 
آرمیتا را گذاشــته ام به امان خدا. به آرش زنگ 
زده ام خودش را برساند. حتما پیدایش می کند. 
بالای سر داریوش می نشینم. تکنیسین پیراهن 
داریوش را باز می کند. زیرپــوش را بالا می زند. 
)شــاید هم پاره یا قیچی( به سمت چپ قفسه 
ســینه داریوش نــگاه می کنــد. رد نگاهش را 
دنبال می کنم. جای گلوله را می بینم. نگاهم به 
تکنیســین می افتد. به همکارش نگاه می کند 
ســری تکان می دهد و معنای سر تکان دادنش 
را می فهمم، ولی نمی خواهم باور کنم. آشــفته 
می پرسم: خطرناک است؟ استیصال من باعث 

می شود سریع بگوید: نه نه چیزی نیست.
نمی دانم برای چه کاری از من می خواهد دستان 
داریوش را بگیرم. دستانش یخ زده اند. نمی خواهم 
باور کنم، دوســت دارم دروغ بشنوم. هیچ وقت 
در زندگی ام اندازه این لحظات ســخت، دوست 
نداشته ام دروغ بشنوم. دیگر توان ایستادن ندارم. 
همانجا وسط راهرو نقش زمین می شوم. وسط 
گریه مرتب گله می کنم؛ چرا از داریوش محافظت 
نکردید؟ زخمم هنوز خونریزی دارد، ولی دردی 
حس نمی کنم؛ بس که تمام وجــودم پر از درد 
گران تری است. ... .« این بخشی از روایت خانم 
شــهره پیرانی از روز شــهادت همسرش است؛ 
ماجرایی که حســین دارابی در فیلم هناس آن 
را به تصویر کشــیده اســت و به نوعی می شود 
گفت فیلم روایتی زنانه از زندگی و زمانه شهید 

رضایی نژاد است.

ماجرایی که سینمای ایران ۱۰ سال درباره اش 
سکوت کرد

از مرداد ۱۳۹۰که داریوش رضایی نژاد به شهادت 
رسید تا روزی که هناس ســاخته شد، ۱۰سال 
گذشته است. نکته اینجاست که چرا باید سینمای 
ایران در برابر چنین واقعه ای یک دهه ســکوت 
کند؟ نکته ای که سازنده هناس هم به آن اشاره 
می کند: »۱۰سال از این اتفاق عجیب می گذرد 
که اگر نمونه آن در جای دیگــر دنیا بود و یک 
دانشــمند غیرنظامی را اینگونه جلوی چشــم 
همسر و فرزندش ترور می کردند، گوش دنیا را 
بابت آن کر می کردند! ما اما ۱۰ سال درباره آن 
سکوت کردیم. من دغدغه اش را دارم که درباره 
این دست موضوعات در سینما فیلم بسازم، باید 
هم بابت آن سختی بیشتری بکشم و اعتمادزایی 

بیشتری کنم.« 

شهاب مهدوی اکران
روزنامه نگار
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»شیشلیک« روی آتش 
همشهری از شرایط پیچیده اکران ساخته محمد حسین مهدویان گزارش می دهد

محمدرضا منصوری: آماده تعامل بیشتر هستیم
 تهیه کننده »شیشلیک« معتقد 

اســت ایــن فیلم بــا توجــه به سینما
اصلاحیه هایی که انجام شده، برای 
اکران مشکلی ندارد، اما ســهرابی، مدیرکل اداره 
نظــارت زمــان را بــرای نمایش آخریــن فیلم 

محمدحسین مهدویان مناسب نمی داند.

بیشترین تعامل را داشتیم
محمدرضا منصوری، تهیه کننده فیلم سینمایی 
»شیشلیک« به کارگردانی محمدحسین مهدویان 
در واکنش به اظهارات روح الله ســهرابی، مدیرکل 
نظارت بر عرضه و نمایش ســازمان سینمایی از 
دلایل عدم اکران این فیلم به همشهری می گوید: 
»این فیلم به رغم صدور پروانه نمایش، مجوز اکران 
نمی گیرد. از شهریورماه۱۴۰۰ که ما پروانه نمایش 
فیلم »شیشلیک« را دریافت کردیم تا به امروز، جز 
تعامل کار دیگری نکرده ایم. اصلاحات جشنواره را 
اعمال کردیم، اصلاحات شورای پروانه نمایش را 
انجام دادیم، در مرتبه ای دیگر اصلاحات مجددی 

داشتند که بخش هایی از آن را هم اعمال کردیم، اما 
هنوز حتی حاضر نیستند فیلم ما را بعد از اعمال این 
اصلاحات ببینند!« وی در ادامه از دلخوری هایی 
می گوید که به خاطر بی توجهی ایجاد شــده و با 
عنوان این مطلب که ما در این مدت هیچ جلسه ای 
نداشتیم، توضیح می دهد: »از آخرین باری که با 
آقای ایل بیگی، معاون ارزشــیابی و نظارت درباره 
این فیلم صحبت کردیم، بالغ بــر 2ماه می گذرد. 
اردیبهشت ماه که با آقای ایل بیگی صحبت کردیم، 
قرار شد یک روز شــنبه با هم بنشینیم و در مورد 
اصلاحات جدید صحبت کنیم، اما این دوســتان 
حتی نمی خواهند با ما روبه رو شوند! ما چگونه باید 
درخواست جلسه بدهیم؟ راه ارتباطی ما تلفن است 
که دوستان حتی پاسخگوی تماس های ما نیستند! 
حالا بعد از 2مــاه پیگیری از ســوی ما، بحث و 

نظرها به فضای مجازی کشیده شده است. به 
جای گفت وگو و تعامل، گفت وگوها را در 

فضای مجازی پیش می برند. این یک 
بی تدبیری است و در مواجهه با آن 

چگونه باید انتظار داشته باشیم تا مشکل این فیلم 
و فیلم های دیگر حل شود؟ این بی توجهی دوستان 

موجب دلخوری شده است.« 

نمی خواهند با »شیشلیک«روبه رو شوند
تهیه کننده »دسته دختران« با عنوان این مطلب 
که دوستان در سازمان سینمایی کلا نمی خواهند 
با پروژه ای به نام »شیشلیک« روبه رو شوند، یادآور 
می شود: »استدلال منطقی و قانع کننده ای برای 
عدم اکران فیلم ندارند. این مســئله ارتباطی هم 
به اصلاحاتی که بــه فیلم وارد کرده انــد، ندارد. 
تاکنون ما بسیاری از این موارد را اصلاح کرده ایم 
و در یک تعامل سازنده با شورا، پروانه 
نمایش فیلم را گرفته ایم. حالا اگر 
دوستان باز اصلاحیه های جدید 
دارند یا حرف تازه ای می زنند 
باید با حفــظ حقوق قانونی ما 
و از طریق گفت وگو بــه راه حلی 
برای رفع مشکل فیلم برسند. 

فیلم »شیشــلیک« وجود دارد که سینماداران و 
پخش کنندگان به عنوان صاحب نظران حوزه اکران 
معتقدند می تواند رونقی به گیشه سینماها بدهد، 
آیا باید این امکان را از سینما بگیریم؟ ما باید درباره 
این فیلم گفت وگو کنیم و تمام مشکل ما این است 
که چرا این گفت وگو صورت نمی گیرد و شاهد یک 
بی توجهی هستیم؛ چرا امروز کســی از سازمان 
سینمایی پاسخگوی پیگیری های ما نیست؟ آقای 
ســهرابی همین حرف ها را می توانست در تماس 
تلفنی به خود ما بگوید، چرا در فضای رســانه ای 
آن را مطرح می کند؟« این تهیه کننده می گوید: 
»بالاخره درباره راه های ممکن برای نجات فیلم، 
باید به صورت مصداقی گفت وگو کنیم. به صورت 
کلی که نمی توان صحبت کرد. مســئله ما امروز 
مسیر ارتباطی صاحبان فیلم با مسئولان سازمان 
سینمایی است که این ارتباط هم اکنون قطع است 
و من، دلیلش را نمی فهمم. نکته دیگر هم این است 
که ما اساسا برای این فیلم پروانه نمایشی داریم که 
در آن مجاز به نمایش فیلم در ایران، خارج از ایران 

و آنلاین شده ایم؛ آیا خوب است که ما برویم سراغ 
گزینه اکران فیلم در خارج از کشور؟ آیا باید سراغ 
گزینه اکران آنلاین برویم؟ ما که تقابلی با سازمان 
سینمایی نداریم. فیلمی ساخته شده که برای آن 
سرمایه ای هم صرف شده است، امروز نیاز به این 
فیلم در جامعه هم وجود دارد، چرا نباید مسئله آن 

را حل کنیم؟«

استفاده از ظرفیت های قانونی
وی تحلیل مدیرکل نظارت را شــخصی می داند 
و اضافه می کند: »به عنــوان تهیه کننده فیلم این 
حق را دارم که از تمــام ظرفیت های قانونی خود 
برای نجات این فیلم اســتفاده کنم، اما معتقدم 
باید درباره آن گفت وگو کنیم. واقعیت این است 
که من بــرای تک تک جملات و اظهــارات اخیر 
آقای سهرابی به عنوان مدیرکل نظارت بر عرضه 
و نمایش ســازمان سینمایی، پاســخ و استدلال 
دارم، اما ترجیح می دهم در فضای مجازی وارد این 

گفت وگو نشوم.«

دستان گره گشای 
حاج محمد

گفت وگو با محمد قاسمی؛ جانبازی که 
مجمع ازدواج آسان را راه اندازی کرده است

برای انقلاب سفید، خون 
بی گناهان را می ریختند!

گستره  سرکوب و خشونت رژیم پهلوی، در 
آینه خاطرات کارگزاران آن

وقتی تلاش ها دیده نمی شود
 »مریم سعادت« و 

» علی پاکدست« از ضعف های تولید تئاتر 
کودک و نوجوان می گویند

 تقدیر از 
کتاب رسان 

وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در توییتی نوشت: 
دیروز در حاشــیه ســفر 
اســتانی به همدان و در 
شهرســتان رزن از آقای 
بهرام قربانی )3۰ ســال 
کتابرسانی با موتور( تقدیر 
کردم. به گــزارش ایرنا، 
محمد مهدی اســماعیلی 
در صفحه شخصی خود در 
توییتر با اشاره به تقدیر از 
بهرام قربانی موتورســوار 
کتاب رسان، نوشت: او بیش 
از 3۰ سال است با عشق و 
علاقه، با موتورسیکلت برای 
علاقه مندان بــه کتاب در 
روستاهای رزن و درگزین 

کتاب می رساند.
 محمدمهدی اســماعیلی 
روز جمعه در راستای تحقق 
اهداف عدالت فرهنگی در 
دولت مردمــی و در ادامه 
سفرهای استانی خود، به 
اســتان همدان سفر کرد. 
بازدید از مجتمع فرهنگی 
و قرآنی شهرســتان رزن، 
بازدید از مجتمع فرهنگی 
اندیشه و کتابخانه عمومی 
شهدای گمنام رزن، زیارت 
امامزاده قاسم)ع(، حضور 
و ســخنرانی در شورای 
اداری شهرســتان رزن، 
آغــاز عملیــات اجرایی 
مجتمع فرهنگی و هنری 
شهرستان درگزین، آیین 
کلنگ زنی سالن تخصصی 
کتابخانه شهر قروه از توابع 
درگزین و حضور در شورای 
اداری شهرستان درگزین 
از برنامه های ســفر وزیر 
فرهنگ به استان همدان 
بود. شهرســتان درگزین 
یکی از شهرســتان های 
استان همدان است. مرکز 
این شهرستان، شهر قروه 

درگزین است.

تجلیل از 
جمشیدی

از پژمان جمشــیدی در 
جشنواره فیلم های ورزشی 
ایران تجلیل می شــود. به 
گزارش همشــهری، دبیر 
جشــنواره  سیزدهمین 
بین المللــی فیلم هــای 
ورزشــی ایران با اشاره به 
اینکــه مراســم پایانی و 
اهدای جوایز برگزیدگان 
ایــن دوره جشــنواره، 
2۷تیرماه همزمان با عید 
سعید غدیر در تهران برگزار 
می شــود، گفت: در این 
مراسم از یک دهه فعالیت 
هنری پژمان جمشیدی در 
عرصه سینما و تلویزیون 
به عنوان یک ورزشــکار 
شــاخص و بازیگر مطرح 
این روزها تجلیل می شود. 
سیدمجتبی علوی با بیان 
اینکه در اختتامیه این دوره، 
از تلاش هــا و فعالیت های 
سینمایی پژمان جمشیدی 
تجلیل خواهد شد، گفت: 
پژمان جمشــیدی چه در 
دوران فعالیت ورزشــی 
و چــه در دوران فعالیت 
هنری چهــره ای محجوب 
و اخلاق مدار بوده اســت و 
بر این اساس در این دوره 
به عنوان سفیر جشنواره 
فیلم های ورزشــی ایران 
معرفــی و تجلیل خواهد 
شــد. وی با اشاره به اینکه 
بخش هــای  در  داوران 
مختلف این روزها مشغول 
تماشای فیلم های رسیده 
به جشــنواره هستند تا 
جلسات جمع بندی نهایی 
برگزار شود، گفت: داوری 
آثار رســیده به پنجمین 
جشــنواره بین المللــی 
عکس ورزشــی ایران نیز 
به پایان رســیده است و 
همزمان با مراسم اختتامیه 
برگزیدگان این بخش نیز 
معرفی خواهند شد. علوی 
ادامه داد: در این دوره بیش 
از ۵۰۰ فیلــم از ایران و ۶۸ 
کشور به دبیرخانه جشنواره 
سیزدهم رسیده است و در 
بخش عکس نیــز حدود 
3هزار عکس از عکاسان ۵2 
کشور ارسال و داوری شده 
است. علوی در پایان افزود: 
در روزهای پایانی تیرماه و 
آغازین مردادماه نیز آثار 
برگزیده جشنواره به مدت 
3روز در تهران به نمایش 

درخواهند آمد.

مشکل شیشلیک چیست؟ 
مدیر نظارت ارشاد دلایل به نمایش درنیامدن فیلم مهدویان را توضیح داد 

مدیرکل نظارت بر عرضه و نمایش سازمان سینمایی از حل 
مشکلات فیلم »شیشلیک« خبر داد.

روح الله ســهرابی به مهر درباره آخریــن وضعیت فیلم 
ســینمایی »شیشــلیک« به کارگردانی محمدحسین 
مهدویان که به رغم صدور پروانــه نمایش هنوز موفق به 
اکران عمومی نشده است، توضیح داد: در تلاش هستیم 
تا با تعامل دو سویه مشکلات پیش آمده را مرتفع و موانع 
اکران عمومی این فیلم را برطرف کنیــم اما به هر حال 
طبیعی است که هر فیلم بنا بر شرایط اجتماعی، سیاسی 
و فرهنگی کــه در هر مقطعی بر جامعه حاکم اســت، با 

ملاحظاتی هم مواجه باشد. 
در این شــرایط یک جمع هفت، هشــت نفره از ســوی 
ریاست ســازمان معرفی می شــوند تا درباره فیلمی که 
ذاتا حساسیت زا و مســئله دار است و لحن خاصی دارد با 
درنظر داشــتن فضای روحی جامعه و ظرفیت اجتماعی، 
تصمیم گیری کنند تا ببینند آیا این فیلم مناسب اکران در 
یک مقطع خاص هست یا نه؟ وی ادامه داد: در آیین نامه 
نظارت بر نمایــش فیلم، بندی وجــود دارد که صراحتا 
می  گوید »معاونت سینمایی می تواند بنا به ضرورت های 
سیاســی و فرهنگی از نمایش فیلمی کــه دارای پروانه 
نمایش اســت، جلوگیری و پس از رفع موانع )درصورت 

امکان( مجددا اجازه نمایش صادر کند.« معنی 
این تبصره از قانونی که اتفاقا مصوب این دولت 
هم نیســت و تصویب آن بــه اوایل دهه ۸۰ 
برمی گردد، این اســت که مسئولان سازمان 
ســینمایی این حق را در مواجهه با یک فیلم 

دارای پروانه نمایش دارند. حداقل 
2۰ سال است که طبق همین 

مبنا در سینما رفتار شده و 
اگر قانونی مصوب می شود، 
باید به آن رجــوع و از آن 

تبعیت شود. همین تبصره دست سازمان سینمایی را در 
مدیریت فضای سینمایی کشور باز گذاشته است.

ســهرابی در پاسخ به اینکه مشــخصا ملاحظات سازمان 
سینمایی درباره »شیشــلیک« چیست؟ توضیح داد: غیر 
از مصادیق و نکاتی که پیش تر به عوامل فیلم اعلام شــده 
است، تحلیل برخی دوستان این اســت که در کلیت اثر 
باید مراقبت هایی کرد تا منجر به جریحه دار شدن برخی 

احساسات نشود. 
شاید این مسئله مربوط به جزئیات فیلم نباشد اما در یک 
نمای کلی تحلیل شورا این است که فیلم می تواند به آرامش 
و اعتماد مخاطب که امروزه با مشکلات اقتصادی ناشی از 
تحریم های ظالمانه دست و پنجه نرم می کند، آسیب وارد 
کند. سهرابی افزود: همه دوستانی که از وزارت ارشاد پروانه 
ساخت دریافت می کنند، حتما در جریان منهیات، توصیه ها 
و تأکیدات سازمان ســینمایی قرار دارند. در مقطع صدور 
پروانه ســاخت، همه این موارد به دوستان اعلام می شود. 
حدود 2۰ بند مشخص درباره اصول کار وجود دارد که همه 
متقاضیان آن را می خوانند و نسبت به آن تعهد می دهند، 
اما متأسفانه در مرحله تولید به دلایلی اتفاقاتی می افتد که 
وقتی دوستان برای دریافت پروانه نمایش اقدام می کنند 
ما با اثر دیگری مواجه می شــویم که با متن مصوب فاصله 
دارد. حتی در این موارد هم معمــولا اینگونه بوده که با 
تعامل کارها پیش  رفته است تا اثری در توقیف نماند و 

صاحبان آثار دچار خسارت نشوند.
وی تأکیــد کرد: چیــزی به عنوان »بسته شــدن 
همیشگی پرونده یک فیلم« در سازمان سینمایی 
نداریم و همه موارد با تعامل قابل حل اســت، مگر 
آنکه یک فیلم به گونه ای باشــد کــه واقعا بخواهد 
ریشــه و اصــل و اســاس را تخریــب کند 
 و دیگــر راه نجاتــی برای خــود باقی

نگذاشته باشد.

برداشت منتقدان تلویزیونی از »شیشلیک«
»شیشلیک« تا امروز بخت روی پرده رفتن را پیدا نکرده و معلوم 
نیست سرانجام چه زمانی اکران شود. با این حال، در زمان نمایش 
این فیلم در جشنواره سی ونهم فجر ۳منتقد برنامه تلویزیونی 
»هفت« در برابرش موضع گیری کردند و این فیلم را به تحقیر 
فقرا و ستایش از دلالان و سوداگران متهم ساختند. البته مسلم 
است که برداشــت های مختلفی از یک فیلم می توان داشت و 
آنچه این ۳منتقد گفتند، حرف آخر درباره شیشلیک نیست. باید 
فیلم اکران شود و قضاوت را بر عهده مردم و سینماروها گذاشت 
و دید آیا همه با برداشت های این ۳منتقد سیما موافق هستند؟ 
فیلم هایی بوده اند که برداشت مسئولان و منتقدان از آنها با مردم 
بسیار متفاوت بوده و شــاید درباره شیشلیک هم همین اتفاق 
بیفتد. اما این ۳منتقد تلویزیون درباره شیشلیک چه گفته بودند؟ 
در زمان نمایش »شیشلیک« در سی ونهمین جشنواره فیلم فجر 
مسعود فراستی در برنامه »هفت« شبکه سوم سیما درباره آن 
گفت: »این فیلم به حدی توهین آمیز است که فقط ضد کارگر و 
کار نیست، بلکه ضد انسان است و برخلاف ظاهر انتقادی فیلم، 
طرفدار وضع موجود و لمپن بورژواها و دلالان است. من با اجازه 
دوستان می خواهم بگویم کسانی که به این فیلم می خندند باید 
فکری برای خودشان کنند چون وضع شان خیلی خراب است! 
فقط شکم سیران می توانند به این فیلم بخندند؛ شکم سیرانی که 
با پول دلالی و کثیف می توانند سرپا باشند. فرم در این فیلم جایی 
ندارد.« وی در بخشی دیگر از صحبت هایش درباره »شیشلیک« 

چنین اظهارنظر کرد: »من از همان فیلم اول مهدویان گفتم 
این جوان ســینما را بلد نیســت و ادا درمی آورد؛ مطلقا 
نه دنیایی دارد و نه تعهدی به ســوژه هایی که انتخاب 
می کند. تعهد یعنی اینکه کارگردان با سوژه مدنظر در 

فیلم، مسئله داشته باشد.«
محمدتقی فهیم، دیگر منتقد برنامه »هفت« 
در قسمتی از صحبت های تندش درباره این 
فیلم گفت: »پله سقوط آقای مهدویان در 
»لاتاری« اســت، اما من امشب برایش 
گریه کردم؛ برای فیلمسازی که کارش 

تمام شده است و از این به بعد فقط زندگی می کند. فیلم خواهد 
ساخت تا زندگی کند؛ مگر اینکه اتفاق دیگری برایش بیفتد. اما 
چه فیلمی می سازد؟! اگر سرمایه داری جهان پای برخی فیلم ها 
می ایســتد، برای نجات خودش اســت؛ بنابراین از جایی برای 
مهدویان گریه ام می گیرد که در دامی افتاده که به نفع جریانی 
کار می کند که قرار است از این طریق پول به جیب بزنند و آن 
وقت، فیلم گرسنگی برای ما می سازد! درحالی که در »واکسی« 
مسئله اش گرسنگی است. آقای ژوله، کنار کسی افتادی که از 
فضای مجازی و جوک های مبتذل و اینستاگرامی، منبعی برای 
گرسنگی درست می کنی؟! فیلم برای گرسنگی را کسی می تواند 
بسازد که یا گرسنگی کشیده باشد یا به لحاظ تفکر، اهل مطالعه 
بوده و از طبقه خودش بریده باشــد و به نفع اجتماعش همدل 
شود؛ بنابراین ما نمی توانیم در مورد فرمش صحبت کنیم؛ چون 
فرمی ندارد. درواقع فرم این فیلم به نفع خالی کردن جیب مردم 
است. وقتی فیلمساز گرســنگی را نمی شناسد، کاراکتر اصلی 
فیلم شعار می دهد »من شیشلیک نخورده ام!« و بعد سینی پر 
از خرما را جلوی عکس پدرش می گذارد که قیمتش ۳برابر یک 
سیخ شیشلیک است.« شاهین شــجری کهن، منتقد سینما، 
درباره این فیلم در همین برنامــه »هفت« گفته بود: »جریانی 
که با برند و قرعه کشــی زندگی می گذراند و هر حرفی می زند 
در پسش نشــان تجاری وجود دارد و در خیلی چیزها و کارها 
شریک اســت، روایت دلســوزانه اش از فقر و گرسنگی کارساز 
نیست و این فیلم نماینده واقعیت های جامعه نیست و 
نسبتی با این واقعیت ها ندارد و اصلا درکش نکرده 
که بخواهد بلدش باشد. ســطحی بودن این فیلم 
مدنظر من است، مگر می شــود به همین راحتی 
نسخه یک کشور را پیچید؟! این نگاه همانندساز 
و زرنگ بازی، اصلا ســینما نیست و قرار 
نبود ســینماگری که در شروع کارش 
حرف های جدی را مطرح می کرد، به 
اینجا برسد و نقطه ضعف اصلی فیلم 

همان سطحی بودنش است.« 
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